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AVGRÄNSNINGSSAMRÅD FÖR 
VINDKRAFT VID ÖSTAVALL OCH 
LÅNGÅSEN,  ÅNGE KOMMUN  

Datum, tid och plats 

Fredag 29 maj kl. 09.30–12.00, videomoö te via Skype 

Närvarande  

Foö ljande personer deltog i moö tet. I protokollet anvaönds de 
initialfoö rkortningar som anges inom parentes. 

• Emelie Säterberg (ES), emelie.saterberg@ange.se, 
naö ringslivsutvecklare vindkraft, AÅ nge kommun.  

• Bo Berglund (BoB), bo.berglund@ange.se, 
naö ringslivsutvecklare elintensiv industri, AÅ nge kommun 

• Anders Lindqvist (AL) anders.lindqvist@ange.se, 
verksamhetsutvecklare, fysisk planering och 
kraftledningsbyggen, AÅ nge kommun 

• Emilia Rapp (ER), emilia.rapp@ange.se, 
haå llbarhetsstrateg paå  kommunledningsfoö rvaltningen, 
projektledare oö versiktsplan, AÅ nge kommun 

• Emma Eriksson (EE), emma.eriksson@bracke.se, miljoö - 
och haö lsoskyddsinspektoö r, AÅ nge och Braö cke kommuner  

• Mats Gustafsson (MG), mats.gustafsson@ange.se, 
naö ringslivschef, AÅ nge kommun 

• Daniel Yngsell (DY), daniel.yngsell@lansstyrelsen.se, 
miljoö handlaöggare, vindkraft och industri, Laönsstyrelsen 
Vaö sternorrland 

• Beauden Boekhout (BB), bboekhout@nordex-
online.com, projektutveckling, Nordex Sverige 

• Pelle Bergschöld (PB), pbergschoeld@nordex-
online.com, projektutveckling, Nordex Sverige   
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• Johanna Birgander (JB), johanna.birgander@ecogain.se, 
projektledare ÖÖ stavall, Ecogain  

• Nina Österlöf (NÖ), nina.osterlof@ecogain.se, 
projektledare Laångaå sen Ecogain  

• Tryggve Sigurdson (TS), tryggve.sigurdson@ecogain.se, 
projektkoordinator, Ecogain, foö rde protokoll  

Delges även:  

• Lena Gustafsson, lena.gustafsson@ange.se, 
naö ringslivsutvecklare besoö ksnaö ring, AÅ nge kommun  

• Elin Jonsson, elin.jonsson@bracke.se, Braö cke kommun 
• Laönsstyrelsen i Vaö sternorrlands laön, 

vasternorrland@lansstyrelsen.se  

Protokollet gör en löpande redogörelse från mötet. Se även 
bifogad presentationsfil.  

Inledning och presentation av upplägget 

inledde JB med att beskriva agendan och moö testeknik. Samraåd om tvaå  
projekt. Vissa delar presenteras gemensamt foö r att spara tid och vissa 
delar presenteras med fokus paå  respektive projekt. Efter 
presentationerna kommer var och en av deltagarna att faå  staö lla fraå gor 
och laömna synpunkter. Anteckningarna skickas ut efter moö tet. Vi oö nskar 
aö ven ett skriftligt yttrande. Daö refter genomfoö rdes en 
presentationsrunda enligt deltagarfoö rteckningen ovan. 

Presentation av Nordex Sverige AB  

BB presenterar Nordex projektutveckling. Nordex har varit verksamma 
med projektutveckling i Sverige sedan 2006. Daå  boö rjade 
projektutvecklingen aöven i de projekt som vi diskuterar idag. 
Projektutveckling ingaå r i Nordex Sverige som ingaå r i Nordex Group, 
som arbetar med att utveckla och tillverka vindkrftverk. Nordex har 
ungefaö r 180 vindkraftverk i drift i Sverige och ungefaö r 200 under 
byggnation. 

Översikt av områdena 
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BB beraö ttar att Nordex har soö kt om foö rlaöngd igaångsaö ttningstid foö r 
ÖÖ stavall och Laångaå sen och i samband med det foö rbereder bolaget 
samtidigt en ny ansoö kan foö r baåda projekten eftersom 
igaångsaö ttningstiden eventuellt inte kan foö rlaöngas och naö tkapaciteten 
foö rsenades. Soö kande kommer att vara Vindkraftspark Brunhild AB. 

PB beskriver att elanslutningen i omraådet varit en laång process. Ett 
kluster med maånga vindkraftprojekt i omraådet. Tre regionnaö tsbolag har 
foö rsoö kt faå  till en elnaö tsanslutning. Ellevio ser nu ut att lyckas och 
kommer att placera en ny stamnaö tstation Tovaå sen, vid stamledningen 
ganska naö ra projektomraådet foö r Riberget. Spaönningssaö ttning kommer 
att ske i olika faser 2022 och 2023. Detta har tagit mycket tid och det aö r 
foö rst det sista aå ret som vi haft en solid tidplan foö r elanslutningen 
eftersom det aö r foö rst daå  som Svenska kraftnaö t kunnat planera 
drifttagningen. 

Projektgemensamt 

Eftersom sökanden redan lämnat in samrådsunderlag som beskriver de 
planerade vindkraftsprojekten och deras förväntade påverkan på 
omgivningen redogör protokollet för det som, utöver samrådsunderlaget, 
tillkommer under samrådsmötet. 

JB beskriver naö rliggande projekt. Maånga beviljade tillstaånd, men inget 
som aö r byggt. I MKB behoö ver befintliga tillstaånd beaktas och Laångaå sen 
och ÖÖ stavall kommer in efter dessa och kumulativa effekter boö r beakta 
de projekt som redan har tillstaånd. JB beskriver alternativa 
lokaliseringar. Klevberget har nu redan tillstaånd och utgaå r som 
alternativ. Istaö llet kommer Dalskoö len, som rymmer cirka 15 verk, att 
utredas som alternativ lokalisering. JB beskriver riksintressen och 
skyddade omraåden enligt samraådshandingarna samt rennaö ringen. 

Östavall Projektbeskrivning 

JB redovisar den planerade verksamheten i projektet ÖÖ stavall. Maximalt 
24 vindkraftverk och totalhoö jd 240 meter. En hoö gre totalhoö jd aön i det 
befintliga tillstaåndet. 

Östavall Områdesbeskrivning och miljöeffekter 
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JB beskriver foö rutsaö ttningarna kring AÅ stavall och olika vaö rden i och 
kring projektomraådet. Det finns nyckelbiotop i omraådet och en stoö rre 
vaå tmark, Storflon. Avstaåndet till Flobergets naturreservat aö r nu cirka 60 
meter fraån naö rmaste vindkraftverk i den nuvarande layouten. Vaö rdena 
fraömst knutna till doö d ved och loö vtraöd. Mycket vedsvampar men ocksaå  
en bra livsmiljoö  foö r faå glar som hackspettar. Projektomraådet ligger naö ra 
ÖÖ stavall och det gaå r en vaög och en skoterled igenom omraådet. En vaög 
och skoterled passerar genom den planerade vindkraftsanlaö ggningen.  

Kulturmiljoö  kommer att hanteras genom att kulturlaömningar undviks. 
Haveroö  som aö r riksintresse foö r kulturmiljoö vaå rden kan komma att 
paåverkas landskapsbildsmaössigt. 

Ljudnivaån foö r beraöknade punkter kommer att klara riktlinjer. Punkt A 
paå  kartan aö r ett hus som hoö r till en samfaö llighet. Skuggtiderna beraöknas 
klara de rekommenderade graönsvaö rdena. 

Landskapsbilden kommer att paåverkas, fraömst fraån oö ppna ytor och paå  
stoö rre avstaånd. JB visar uppmanar att montagen ska betraktas utskrivna 
i raö tt format. 

Miljoö konsekvensbeskrivningen kommer att beskriva alla miljoö effekter, 
med fokus paå  de miljoö effekter som aö r mest vaö sentliga. JB presenterar en 
tabell med en preliminaö r bedoö mning av de mest vaö sentliga 
miljoö effekterna. 

Östavall projektspecifika frågor och synpunkter 

MG: AÖ r det moö jligt, foö r baåde ÖÖ stavall och Laångaå sen, att goö ra en 
sammanfattande beskrivning av skillnaden mellan denna ansoö kan 
(foö rutom hoö jden) och det tidigare tillstaåndet? Har foö rutsaö ttningarna 
aöndrats paå  naågot vaö sentligt saö tt sedan det tidigare tillstaåndet? 

JB: Som BB beskrivit vaöntar bolaget paå  dom om en foö rlaöngd 
igaångsaö ttningstid. Öm bolaget faå r foö rlaöngd igaångsaö ttningstid kommer 
bolaget att goö ra en ansoö kan om aöndringstillstaånd och daå  blir 
jaömfoö relsen med befintligt tillstaånd. Det haö r en ny ansoö kan och nu ska 
allt utredas fraån boö rjan. 
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TS beskriver att det aö r 24 vindkraftverk och att positionerna aö r en 
delmaöngd av det befintliga tillstaåndet som aö r 36 vindkraftverk. Faö rre 
och stoö rre vindkraftverk. I oö vrigt aö r det samma positioner som tidigare, 
fast en delmaöngd av dessa. 

BB kompletterar med att en annan foö rutsaö ttning aö r ocksaå  att maånga fler 
projekt planeras i omgivningarna och att de kumulativa effekterna 
behoö ver beskrivas paå  ett annat saö tt. 

NÖÖ : I Laöngaå sen aö r det lika maånga verk som tidigare. 

BB: Daö r kan det ocksaå  bli att naågot vindkraftverk tas bort. 

TS: AÖ ven rotordiametern kan bli stoö rre eftersom totalhoö jden blir stoö rre. 

DY: Specifikt foö r ÖÖ stavall aö r det bra att ta upp paåverkan paå  
naturreservatet Floberget. En etablering av vindkraftverk kommer att 
paåverka upplevelsevaö rden foö r friluftslivet och de som roö r sig i omraådet. 
Det kan vara laömpligt med fotomontage daö rifraån ocksaå  foö r att se om det 
aö r naågon visuell paåverkan. Foö r ÖÖ stavall aö r det bra att naömna vaå tmarken 
Storflon mitt i omraådet och en gammal faöbodplats inom omraådet 
Övansjoö aå sen. I oö vrigt aå terkommer jag med generellt synpunkter senare. 

Moö tet tar daö refter en kort paus. 

Långåsen Projektbeskrivning  

Eftersom sökanden redan lämnat in samrådsunderlag som beskriver de 
planerade vindkraftprojekten och deras förväntade påverkan på 
omgivningen redogör protokollet för det som, utöver samrådsunderlaget, 
tillkommit under samrådsmötet. 

NÖÖ  presenterar projektet Laångaå sen. Samma antal vindkraftverk som i 
det tidigare tillstaåndet, men hoö gre totalhoö jd. Naö rmaste boende i Julaå sen 
4,5 i sydost, fritidshus paå  1,5 km avstaånd. 

Långåsen områdesbeskrivning och miljöeffekter 

NÖÖ  beskriver att naturmiljoö n i omraådet aö r kopplad till 
vaå tmarksomraådet i oö ster. Inventering 2010 och en ny NVI kommer till 
kommande MKB. 
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Foö r faå gel har vi faå tt preliminaö ra resultat. Det finns en del oö rnfoö rekomst. 
ÖÖ rnarna roö r sig fraömst oö ver omraådet foö r vindkraftparken Bjoö rnberget, 
men de roö r sig ocksaå  oö ver Laångaå sen. Inga bon identifierade i naö rheten. 
Det behoö ver vi undersoö ka vidare. 

Naöst det gaö ller friluftslivet aö r det naö rboende som roö r sig i omraådet. 
Ölika utblickspunkter kommer att paåverkas landskapsbildsmaö ssigt. 
Flataklocken paå  mycket stort avstaånd. Bergaå sen i riktning mot 
Laångaå sen, men kommer att paåverkas mer av Bjoö rnberget. Det finns inga 
kaönda laömningar i projektomraådet. Naågra laömningar, faöbodrelaterade, i 
naö romraådet. 

Ljud- och skuggpaåverkan kommer inte att vara i naö rheten av riktvaö rden 
beroende paå  stort avstaånd till bebyggelse. Kumulativa effekter beraöknas 
med Bjoö rnberget foö r saökerhets skull. 

Landskapsbilden kan paåverkas fraån oö ppna ytor, fraömst Ljungandalen 
och Holmsjoö n. Kumulativa effekter med Bjoö rnberget. Det har inte varit 
laö tt att hitta fotopunkter daö r verken syns och daö r maönniskor vistas. Vi 
oö nskar foö rslag till punkter som kan vara intressanta att komplettera 
med. Fotomontage visas fraån AÅ nges pastorsexpedition. Fotomontagen 
inkluderar inte Bjoö rnberget, som kommer att synad till hoö ger om 
lyktstolpen. I fotomontaget fraån Julaå sen hamnat vindkraftverken bakom 
traöden. Laångaå sen kommer aöven att synas fraån AÅ nges IP. AÖ ven det fotot 
aö r utan Bjoö rnberget. Fraån AÅ nge Naturum kommer Laångaå sen inte att 
synas. Vindkraftverken kommer sammanfattningsvis inte att innebaö ra 
saå  stor foö raöndring av landskapsbilden. 

NÖÖ  presenterade preliminaö r bedoö mning av vaö sentliga miljoö effekter. 
Fraömst naturmiljoö  och fauna, landskapsbild (kumulativt) kulturmiljoö , 
rennaö ring, klimat, luftfart och telekommunikationer. 

Fortsatt arbete och tidplan 

Sökandens tidplan för resterande samråd och för inlämnande av 
kommande tillståndsansökan ska redovisas i protokollet. 

Vad som framförts och framkommit under samrådsmötet avseende 
utredningar/inventeringar ska redovisas i protokollet.  
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NÖ presenterar kommande arbete (foö r baåda projekten) med 
artskyddsutredning, NVI, faå gelinventeringar, fladdermusutredning, och 
en frivillig arkeologisk utredning steg 1. Öm ansoö kan arbetas om till en 
aöndringsansoö kan kommer utredningarna kanske att aöndras. 

MKB foö reslaå s foö lja dispositionen i samraådshandlingen, med fokus paå  de 
mest vaö sentliga miljoö effekterna. 

Tidplanen aö r att samraåd kommer att genomfoö ras under sommaren, med 
samraådsredogoö relse i slutet av september. Underlagsutredningar under 
sommar och hoö st. Daö refter anpassning av layouter och ansoö kan till MPD 
i slutet av aå ret. 

Specifika frågor för Långåsen 

AL: Hur ser kraftledningsalternativen ut foö r Laångaå sen? 

PB: Kraftledningen kommer att ansluta i parkstationen som Ellevio 
uppfoö r foö r Bjoö rnbergets vindkraftspark och daö rifraån blir det en 
gemensam ledning mot Tovaå sen. Vi aö r ganska tidigt i den processen och 
tittar paå  olika tekniska alternativ. Elledningen kommer att behoö va 
anpassas till vindkraftverken i Bjoö rnberget. 

DY: Motsvarande foö r ÖÖ stavall naö r det gaå ller friluftslivet och dess 
upplevelsevaö rden saå  har vi Stormyrans/Laångmyrans natureservat och 
hur paåverkan blir daö r. Det staå r att det interna elnaö tet ska vara i 
huvudsak markfoö rlagt. Vad aö r det som goö r att elnaö tet kanske inte blir 
markfoö rlagt? 

PB: Inom omraådet kommer elnaö tet att vara markfoö rlagt, i anslutning till 
vaö gomraådet. 

MG: Inspel som vi kan komma att uttrycka tydligare skriftligt. Naö r det 
gaö ller friluftsliv och naturvaö rden aö r det besvaö rande att naturreservat 
tas i anspraåk. Vi har reserverat dessa av en anledning. Öm de planer 
som finns gaå r i laå s kommer det att bli vaö ldigt vindkraftsintensivt i AÅ nge 
kommun och daå  blir de kumulativa effekterna mer intressanta. I 
fotomontagen aö r det eb brist att Bjoö rnberget inte aö r med. Vid 
fotopunkterna visas endast siktriktningen mot den nya 
vindkraftparken. Öm man skulle goö ra fotomontage i 360 grader skulle 
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den kumulativa effekten bli mycket tydligare. Öm man tar Holmsjoö n 
som exempel saå  ser man Bjoö rnberget, Laångaå sen och ÖÖ stavall aå t det ena 
haå llet, och vaönder man paå  huvudet saå  ser man andra vindkraftparker aå t 
det andra haå llet. Det finns ett behov att beskriva paåverkan paå  
landskapsbilden i fler riktningar. Fotomontage i moö rker skulle behoö vas, 
vi aö r paå  vaö g att faå  en ny stjaö rnhimmel. 

NÖ: I Laångaå sen finns inga naturreservat i omraådet, utan det aö r de 
naö rliggande omraådena. 

TS: I fotomontagen utgaå r vi fraån panoramor som aö r cirka 180 grader 
som ger sammanhanget foö r fotomontaget och skulle kunna saö tta in fler 
av de planerade vindkraftanlaö ggningarna, bland annat Bjoö rnberget. 

NÖÖ : Vi har tagit grundfoton foö r fotomontage med stora svep och skulle 
kunna goö ra bredare fotomontage. 

Gemensamma frågor om projekten 

DY: Foö rst om hur vi ser paå  ljudpaåverkan. Vid en beraökning paå  
ljudutbredning saå  ta aö ven med laå gfrekvent ljud och beskriv fraå gan om 
amplitudmodulation och vilka aå tgaö rder som ni kan vidta foö r att minska 
stoö rningen. Öm det kan finnas paåbyggnad paå  bladen foö r att minska 
ljudstoö rning. Markera ut naö rmaste bostaöder och fritidshus paå  kartan. 
Viktigt att se om det tillkommit bostaöder och fritidshus sedan foö rra 
ansoö kan. Viktigt att beakta kumulativ paåverkan, genomgaående i alla 
delar. 

Naö r det gaö ller skuggpaåverkan, saå  beskriv omfattningen av 
skuggregleringen, och aöven markerar naö rmaste bostaöder paå  kartan. Foö r 
tydlighetens skull aö r det viktigt att det framgaå r vilken navhoö jd och 
totalhoö jd eller rotordiameter, saå  att det gaå r att se foö rutsaö ttningarna foö r 
beraökningarna. Kommunen kan har baö ttre koll paå  behovet av ytterligare 
fotopunkter. Var aö ven lyhoö rda i samraådet med allmaönheten om 
oö nskemaå l om ytterligare fotopunkter. 

Naö r det gaö ller daöggdjur ska ni redogoö ra foö r situationen foö r daöggdjuren i 
omraådet. Öm det finns naågra bon av skyddade eller roö dlistade arter, 
exempelvis. Foö r fladdermus ska behovet av en inventering baseras paå  
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foö rekomsten av vaö rdefulla biotoper foö r fladdermoö ss. Bedoö mningen ska 
goö ras av en fladdermusexpert. Finns inga saådana vaö rdefulla biotoper 
ska skrivbordsstudie eller expertutlaå tande ska det aö ven motiveras 
varfoö r en inventering inte anses behoö vas. 

Foö r vaå tmarker och vattenverksamhet ska vi ta haönsyn tas till vaå tmarker 
och vattendrag. Detta aö r fraömst vid vaögdragning och breddning av 
vaögar. Bra att anvaönda befintliga vaögar i stoö rsta moö jliga ut. Redan i 
ansoö kan vill vi att ni beskriver eventuell vattenverksamhet, och hur ni 
ser paå  den fraå gan. Som information gaå r det att anmaö la om 
vattenverksamhet redan i samband med ansoö kan om tillstaånd foö r 
verksamheten. 

Vi oö nskar att ni skickar in de shapefiler som ligger till grund foö r kartor 
och bilder i ansoö kan foö r att vi foö r att vi ska kunna granska ansoö kan 
laö ttare. Vindkraftverk, vaögar, uppstaö llningsplatser, natur- och 
kulturvaö rden, mm. AÖ ven Excelfiler med data. I vissa fall kan en 
vindkraftpark aöven bli en Sevesoverksamhet, beroende paå  maöngd 
spraöngmedel. 

Ni ska utreda fraå gan om verksamhetens klimatpaåverkan, men aöven hur 
klimatfoö raöndringar kan paåverka verksamheten i framtiden. 

Naö r det gaö ller alternativa lokaliseringar, tycker vi att det behoö vs fler aön 
en alternativ lokalisering i ansoö kan. 

Sedan en fraå ga: Avser baåda projekten fria placeringar? Staömmer den 
tolkningen? 

BB: Till att boö rja med, ja. Men vi kan soö ka koordinatspecifikt om det 
underlaö ttar. 

DY: Vi anser att det i ansoö kan ska vara fasta positioner med en viss 
flyttmaån, just paå  grund av tvaå  avgoö randen i MÖÖ D om boxmodellen daö r 
ansoö kningarna avslogs. Beskriv inte bara paåverkan paå  
miljoö kvalitetsnormer utan aöven status paå  individuella faktorer, aö ven om 
miljoö kvalitetsnormen inte paåverkas i sig. Foö r att 
kulturmiljoö utredningen ska bli saå  bra som moö jligt ska vi samraåda med 
enheten foö r kulturmiljoö  paå  laönsstyrelsen infoö r att utredningen paåboö rjas. 
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MG: Det kan vara intressant att veta att naö ringslivskontoret har 
uppdraget att samordna och ta fram ett underlag till samraådsyttrande 
fraån AÅ nge kommun. Samraådsyttrandet kommer att behandlas politiskt 
innan det skickas ivaög. Vindkraftfraå gorna aö r av den digniteten. Det 
innebaö r att det ska behandlas i kommunstyrelsen innan det skickas 
ivaög. Tidplan foö r det vaågar jag inte laömna men naö sta ordinarie KS-moö te 
aö r foö rst i september. 

Spontant tror jag att vi i yttrande oö nskar ytterligare fotopunkter foö r att 
beskriva landskapsbildspaåverkan. 360 grader. Kumulativt med alla 
tillstaåndsgivna vindkraftparker. 

ÖÖ stavall ligger paå  graönsen avseende riktvaö rden foö r ljudpaåverkan, vilket 
vaö cker viss uppmaö rksamhet. 

ES: Haå ller med om detta. Öm man ansoö ker om en hoö jning, koö r man paå  
med de tidigare ansoö kta vindkraftverken eller drar ni ner paå  antalet? 

BB Vi kommer i saå  fall att dra ner paå  antalet.  

ES: Vi foö rsoö ker ha god information via ange.se/vindkraft och daö r har vi 
gaå tt graönserna foö r projekten, men vi har inte faå tt omraådet foö r Riberget. 
Skulle ni kunna skicka de shapefilerna?  

ER: Den stora punkten maönniskor och haö lsa. I en perfekt vaö rld med en 
bra uppdaterad ÖÖ P hade vi kunnat vara en bra hjaö lp med detta. Hur 
kommer ni att goö ra de utredningarna kopplat till dom fraågorna? Fraömst 
friluftslivet och koppling till de naö rboende. 

NÖ: Tabellen av miljoö effekter utgaå r fraån miljoö balkens kategorisering. 
Foö r ljud och skugga aö r det tekniska beraökningar. Vi har tagit fram en 
intressentlista med olika organisationer och intressenter i samhaö llet, 
bland annat efter kontakter med er paå  kommunen. 

BB: Baåda vindkraftparkerna har soö kt och faå tt tillstaånd tidigare och daö r 
finns information att tillgaå . 

JB: AÖ ven om ni inte har gjort naågot nylig dialog med maönniskor i 
omraådet aö r det vaö rdefullt om vi kan kontakta kommunen kring detta. 
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Under samraådet kommer ocksaå  in information om hur omraådena 
anvaönds. 

DY: Har ni taönkt naågot paå  avisningssystem, om ni taönker anvaönda naågon 
form av avisningssystem? 

PB: Det aö r en fraå ga om hur mycket paå isning det blir. I intilliggande 
tillstaåndsgivna parker funderas det aå t baåda haå ll. Det avgoö rs normalt 
ganska sent i processen. Det verkar inte finnas ett tekniskt behov av 
avisning ur ett produktionsperspektiv. Det innebaö r inte att det inte blir 
avisning. 

DY: Daå  aö r det vaö rt att naömna de tankarna i ansoö kan. Viktigt ocksaå  att 
vara tydlig med aå tagande och yrkanden och foö rslag paå  villkor och att de 
aö r sammanfattade under en egen rubrik. 

BoB. Naö r vi definierar ytor foö r elintensiv industri aö r det bra att veta var 
staö llverken kommer att placeras. 

PB: Jag kan aå terkomma separat om detta. AÖ n saå  laönge aö r det preliminaö ra 
placeringar. I Laångaå sen blir det sannolikt bara en transformatorkiosk.  

ES. Vi har pratat tidigare om hur vi kan hjaö lpa till med 
foö rankringsfraågorna. Har inget nytt besked om hur vi kan hjaö lpa till. Vi 
vaöntar paå  besked fraån Energimyndigheten. Men kontakta mig om de 
fraå gor ni har saå  ska jag goö ra vad jag kan. 

EE: Haå ller med om Daniels synpunkter.  

AL: Bra fraå gor och sakupplysningar. Vi aå terkommer om vi har fler 
fraå gor (laömnar moö tet). 

Samråd under rådande covid-19 pandemi 

Vad som framförts och framkommit under samrådsmötet avseende 
samrådskretsen ska redovisas i protokollet. 

NÖ: Samraåd sker nu digitalt med myndigheter, och samraåd kommer att 
ske med samebyn. Vi har tidigare pratat med DY och ES om detta. 
Samraåd med enskilda och allmaönhet kommer inte att ske med fysiskt 
moö te. Till foö ljd av Covid19 och att de som kommer till samraådsmoö ten 
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ofta aö r aö ldre personer vill vi inte uppmuntra folksamlingar. Vi ska 
bredda samraådskretsen till fler fastighetsaögare och boende. Normalt 
skickar vi brev till fastighetsaögare och boende inom ett omraåde 3 
kilometer fraån projektomraådet. Nu utoö kar vi detta omraåde till 4 
kilometer. Foö r Laångaå sen innebaö r det att fler fastighetsaögare kontaktas. 
Foö r ÖÖ stavall innebaö r det fler boende, bland annat bland annat brev till 
Alby, Raå sjoö  och Svenskbyn. Brev till hushaå ll och fler fastighetsaögare. Vi 
letar grundligare efter foö reningar och organisationer som kan vara 
beroö rda. Vi brukar undvika att anvaönda sociala medier, men funderar 
paå  att laö gga ut information paå  lokala facebookgrupper (utan 
kommentarsmoö jlighet). Lite utoö kad och tydligare annonsering. 
Affischer i naö rbelaö gna byar. Foö rlaöngd samraådstid till 31 augusti foö r att 
fler ska kunna komma till tals. Telefontider till NÖÖ  och JB. Vill helst ha 
skriftliga yttranden, men antecknar fraån inkomna samtal. Vi hoppas att 
den oö kade tillgaöngligheten ska uppskattas. I brevet ska karta, formulaö r 
och foö rfrankerat kuvert finnas med. Plattform foö r samraåd paå  distans. 
Portal med information om projekten, yttrandeformulaö r och interaktiva 
kartor. 

JB: Vi kommer ocksaå  att ha en sammanfattande presentation om 
projektet som aö r mer laö ttillgaönglig. Med lite enklare text. 
Foö rhoppningsvis ocksaå  en videofilm med en presentation av projektet. 

Frågor om samrådsförfarandet 

MG: Det ska gaå  att faå  det haö r att fungera paå  ett tillfredsstaö llande saö tt. Öm 
oö ppnar upp foö r telefonsamtal och inte kan motsvara foö rvaöntningar kan 
det vaöndas till naågot negativt. En person och en telefontid kan innebaö ra 
att maånga ringer och inte faå r svar. Tillse att det finns tillraö cklig 
kapacitet foö r att motsvara foö rvaöntan. Jag har stor erfarenhet av detta 
och bedoö mer att det aö r en stor risk. Öm man faå r moö jligheten att staö lla 
fraå gor eller laömna yttrande skriftligt eller muntligt aö r det troligen 
enklare att vaö lja telefonalternativet. Det skapar en foö rvaöntan som man 
maå ste vara beredd att tillgodose. 

JB: Foö r oss aö r det svaå rt att bedoö ma hur svaå rt att bedoö ma hur stort 
intresset aö r av att ringa. Tidigare har vi inte haft specificerade 
telefontider. Alternativet aö r att ha fler telefontider och fler personer 
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beredda att svara, eller att inte ha telefontider alls. Vad tror ni om det? 
Hur ska vi bemoö ta maönniskor som vill laömna synpunkter. 

BoB: Har ocksaå  erfarenhet av telefonservice. Ett alternativ aö r att ge 
moö jlighet att bli uppringd tillbaka. 

DY: Foö r att saö rskilja andra samtal fraån samraådssamtalen saå  skulle man 
kunna ha ett saö rskilt tillfaö lligt telefonnummer foö r de samtal som roö r 
samraådet. Det skulle underlaö tta prioriteringen. 

MG: Det skulle ocksaå  gaå  att laö gga ut ett uppdrag till ett professionellt 
callcenter. Den mest exklusiva loö sningen. Utbilda 5-6 personer. Men 
Bosses och Daniels loö sning i kombination aö r bra. Att faå  en moö jlighet att 
bli uppringd kommer att tillfredsstaö lla de flesta men inte alla. 

NÖÖ : Naö r vi haft telefonnummer ute har det normalt varit extremt faå  som 
hoö rt av sig, en foö rutsaö ttningarna kan vara annars haö r. 

ES: Hur laönge skulle samraådet paågaå ?  

NÖ: Vi har bett om svar innan sista augusti. Inbjudan planeras skickas 
ut inom tvaå  veckor.  

NÖÖ : Hur aö r planerna foö r det kommande oö versiktsplanearbetet? 

ER: ÖÖ versiktsplanearbetet kommer att paåboö rjas i hoö st. 

MG: Sannolikt kommer processen foö r ÖÖ P inte att paåverka den haö r 
tillstaåndsprocessen. 

JB: Hur vaö lkaönt aö r det att planarbetet med oö versiktsplanen kommer att 
paåboö rjas? 

MG: De som laö ser protokoll och liknande som kaönner till det, men ingen 
medborgardialog har paåboö rjats. 

ER: Vi boö rjar arbetet mot politiken i hoö st. Tidigast under naö sta aå r 
kommer vi igaång med medborgardialogen kring oö versiktsplanen. 

TS: Finns det moö jlighet att faå  ett yttrande fraån kommunen foö re sista 
augusti. 

MG: Ja det ska vara moö jligt, om tidsgraönsen aö r sista augusti. 
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TS: Öm det finns delar i yttrandet som behoö ver beaktas tidigt, foö r att 
kunna genomfoö ra saö songsbundna undersoö kningar, saå  oö nskar vi en 
signal om detta tidigt. 

NÖÖ : Vi oö nskar separata yttranden foö r respektive projekt. 

DY: AÖ r det moö jligt med ett yttrande med projektspecifika delar? 

NÖÖ : Det ska gaå  bra, bara det aö r tydligt vilket projekt det gaö ller, och vad 
som aö r gemensamt. 

JB: Vi tackar foö r moö tet och aå terkommer med minnesanteckningar naö r 
de aö r klara. Vi ser ocksaå  fram emot era skriftliga yttranden. 

Moö tet avslutas. 

Bilaga 
Presentationsfil. 
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